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سهم ايران اير در انتقال زائران
 به ۷۷ درصد رسيد

مس��ئول عمليات حج ش��رکت فرودگاه ها با بيان اينکه عمليات 
اعزام حجاج در چهار فرودگاه اردبيل، بندرعباس، همدان و تبريز  
پايان يافت، گفت: سهم هما در اين خصوص ۷۷ درصد و سهم 
سعودي ۲۳ درصد بود.سيد محمود رضوي در گفت وگو با فارس، 
اظهار داشت:   اعزام زائران حج تمتع امسال از ۲0 فرودگاه کشور 
در حال انجام اس��ت؛ پيش از اين و در دوره هاي قبل عمليات 
اعزام پذيرش حجاج از 19 فرودگاه کش��ور انجام مي ش��د، اما 
امسال فرودگاه بيرجند نيز به فهرست  فرودگاه هاي اعزام حجاج، 
اضافه شده است.مسئول عمليات حج شرکت فرودگاه ها اضافه 
کرد: تاکنون در فرودگاه  هاي امام خميني )ره(، اردبيل، اصفهان، 
بندرعباس، تبريز، کرمان، مشهد و همدان عمليات اعزام حجاج 
انجام شده است.مسئول عمليات حج شرکت فرودگاه ها يادآور 
شد: به علت تغيير سهم ايرلاين  هاي هما و سعودي در جابه جايي 
حجاج، ممکن است برنامه  سفرهاي برگشت يکي دو روز جا به جا 
شود.رضوي اضافه کرد: زائران استان هاي تهران، البرز، قزوين، 
س��منان، مرکزي، قم، لرس��تان و کاشان از فرودگاه امام خميني 
)ره( اعزام مي شوند.وي افزود: پيش از اين مقرر بود 50 درصد 
پروازهاي حجاج توس��ط ايرلاين س��عودي و 50 درصد توس��ط 
ايران اير انجام ش��ود که س��عودي ها نيامدند و فعلًا ۷5 درصد 
پروازها توس��ط ايران اير و ۲5 درصد توس��ط ايرلاين س��عودي 
انجام مي  شود.مسئول عمليات حج شرکت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران با بيان اينکه امسال 86 هزار و ۲40 زائر ايراني عازم 
سرزمين وحي مي شوند، اظهار داشت: کل زمان عمليات رفت 

حجاج فعلًا ۲۳ روز تعيين شده است.

يک شرکت واسطه گر بازار اصلي
 شن وماسه را در اختيار گرفته است

عضو کميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اسلامي، گفت: 
اخبار رس��يده نشان مي دهد که 
يک ش��رکت واسطه بازار اصلي 
شن وماسه را به منظور توليد بتن 
آم��اده و کالاه��ي عمراني را در 

اختيار خود گرفته است. حميد گرمابي در گفت وگو با خبرگزاري 
خان��ه مل��ت، در خصوص ش��رکت هاي ثالث و واس��طه گر بين 
معدن داران شن وماسه و توليدکنندگان بتن آماده، اظهار داشت: 
اخبار رس��يده نش��ان مي دهد که يک شرکت واسطه بازار اصلي 
ش��ن وماس��ه را به منظور توليد بتن آماده و کالاهي عمراني را 
در اختيار خود گرفته اس��ت.نماينده مردم نيش��ابور و فيروزه در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينکه اين شرکت از معدن دارن 
شن وماسه را خريداري مي کند و در اختيار توليد کنندگان بتن 
آم��اده و قطع��ات بتني قرار مي دهد، گفت: در هر کاري انحصار 
مناسب نيست و رقابت بايد هميشه وجود داشته باشد.وي با اشاره 
به اينکه در بازار رقابتي است که حق و رضايت مشتري به خوبي 
رعايت مي ش��ود، اضافه کرد: مس��ئولين وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت باي��د خارج کردن بازار شن وماس��ه از حالت انحصاري 
خارج کنند تا شرکت هاي ديگر به توانند با شرکت موجود رقابت 
کنند.اين نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينکه 
وجود يک بازار س��الم و رقابتي قطعا به نفع همه اس��ت، تصريح 
ک��رد: باي��د پيگيري هاي لازم ب��راي دريافت دلايل عدم ادامه 
فعاليت ساير شرکت ها در زمينه توزيع شن وماسه صورت بگيرد، 
و همچنين ش��رايط براي فعاليت چند ش��رکت ديگر در زمينه 
خريد شن وماسه اماده شود، زيرا در بازار رقابتي حقوق مشتري 
بهتر رعايت مي ش��ود.عضو کميس��يون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي با تاکيد بر اينکه در کشورهاي توسعه يافته نيز 
با مش��اهده اين مس��ئله که ش��رکتي به سمت انحصاري کردن 
بازار حرکت کرده است با قوانين سخت و جرايم سنگين با آن 
برخورد مي شود، خاطرنشان کرد: در بازارهاي آزاد دولت ها بايد 

مراقب باشند تا انحصار ايجاد نشود.

مسکن از رکود خارج نمي شود 
نايب رييس انجمن انبوه سازان 
مسکن تهران گفت: رکود کنوني 
بازار مس��کن حاک��ي از کاهش 
قدرت خري��د متقاضيان پس از 
افزاي��ش ناگهاني قيمت ها بوده 
و پيش بيني مي ش��ود، اين روند 

ادامه داش��ته باش��د. ايرج رهبر نايب رييس انجمن انبوه سازان 
مسکن استان تهران در گفتگو با خبرنگارمسکن گروه اقتصادي 
باشگاه خبرنگاران جوان اظهار داشت: بيشتر متقاضيان مسکن 
با راکد ش��دن بازار خريد به س��مت اجاره مي روند و همين امر 
زمينه س��از افزايش قيمت ش��ده اس��ت.وي در ادامه افزود: در 
حال حاضر نرخ اجاره بين 15 تا ۳0 درصد رش��د داش��ته اس��ت.
رييس انجمن انبوه س��ازان مس��کن استان تهران تصريح کرد: 
س��ازندگان و س��رمايه گذاران مس��کن به دليل رکود موجود در 
ب��ازار ، بلاتکي��ف مان��ده و اين امر باعث نا اميدي بس��ياري از 
بخش هاي صنعتي در کش��ور ش��ده است.وي در خاتمه يادآور 
ش��د: رکود کنوني بازار مس��کن حاکي از کاهش قدرت خريد 
متقاضي��ان پ��س از افزايش ناگهاني قيمت ها بوده و پيش بيني 

مي شود، اين روند ادامه داشته باشد.

راهکار خروج بازار مسکن از رکود ۵ ساله 
رييس س��ابق اتحاديه مش��اوران املاک با بيان اين که راه حل 
خروج بازار مس��کن از رکود 5 س��اله، خارج کردن س��رمايه ها 
از بانک هاس��ت، گفت: يکي از معضلات کش��ور اين اس��ت که 

اقتصاددانان، سياسي فکر مي کنند. 
مصطفي  قلي خسروي در گفت وگو با تسنيم در خصوص آينده 
بازار مس��کن با تاکيد بر اين که کس��ي حق ندارد اميد مردم را 
از بي��ن بب��رد، اظهار کرد: پيش بيني ها درباره آينده مس��کن بر 
اساس اميدواري هاست؛ با توجه به تسهيلاتي که در اين بخش 
پرداخت مي شود مي توان به رونق بازار مسکن و به تبع ان رونق 

اقتصادي کشور اميدوار بود.
وي با بيان اين که هيچکدام از مسئولان طالب رکود اقتصادي 
نيس��ت، تصريح کرد: دولتمردان مي خواهند س��فره مردم پُربار 

باشند و ثبات قيمتي و سياسي يکي از آرزوهاي ماست.
وي با اشاره به اين که در ثبات قيمتي و سياسي روند بازار مسکن 
آرام مي گي��رد، اف��زود:  يکي از الزامات خروج مس��کن از رکود، 
خارج کردن س��رمايه ها از بانک ها و س��وق دادن آن به س��مت 
بازار مسکن است. در اين صورت به طور قطع شاهد شکوفايي 

اين بخش خواهيم بود.
رييس سابق اتحاديه مشاوران املاک از ماليات به عنوان ابزار 
کارآمدي براي کنترل بازار مسکن و خروج ان از رکود نام برد 
و در عين حال گفت: البته نبايد اخذ ماليات به  گونه اي باشد که 
در نهايت شاهد تعطيلي يک بخش اقتصادي باشيم، همچنين 

ماليات نبايد به رشد بيکاري منجر شود.
قلي خس��روي ادامه داد:  يکي از معضلات کش��ور اين است که 
اقتصاددانان سياس��ي فکر مي کنند، اگر آنها سياس��ت را از خود 

دور کنند، اقتصاد خيلي سريع به شکوفايي مي رسد.

پيشخوان

راه ومسکن

عباس آخوندي وزير راه وشهرسازي در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
و در خص��وص برنام��ه جدي��د بخش مس��کن در دولت دوازدهم 
گف��ت: يک��ي از اقدام��ات اصلي در اين بخش طولاني تر ش��دن 
دوره بازپرداخت تس��هيلات مس��کن است که بااين اقدام ميزان 
اقساط کاهش مي يابد.وزير راه وشهرسازي توضيح داد: در صورت 
موافقت بانک مرکزي از طريق طولاني تر شدن دوره هاي اقساط 
و نيز کم شدن مدت سپرده گذاري ميزان دسترسي خانوار ها به 
پرداخت تسهيلات بلند مدت افزايش مي يابد. وي يادآور شد: اکثر 
کشور هاي توسعه يافته با همين مدل در جهت تعهد قدرت خريد 
مسکن اقدام مي کنند.آخوندي ياد آور شد: پرداخت تسهيلات به 
خريدار و يا س��ازنده مس��کن در افزايش س��رعت ساخت و ساز به 
طور کامل تاثير گذار است.وزير راه و شهرسازي بيان کرد: بانک 
مس��کن در س��ال 95 براي خريد 14۲ هزار مس��کن تس��هيلات 
پرداخت کرده که در مقايس��ه با س��ال 94 بيش از ۷4 درصد رش��د 
داشته است.وي با بيان اين که اين آمار ها علايم خوبي براي روند 
رونق بازار مس��کن در س��ال جاري است، گفت: اساسا ما مخالف 
اين هس��تيم که بخش مس��کن به عرصه سوداگري تبديل شود، 
زيرا اگر به سياس��ت هاي دولت گذش��ته نگاهي ش��ود نتيجه اين 
سياست سوداگري در بخش مسکن بوده که براي ما نتيجه بدي 
داشته است.آخوندي با اشاره به مزيت هاي پس انداز براي خريد 
مس��کن با اس��تفاده از تسهيلات بانکي گفت: با توجه به افزايش 
پس انداز در ش��عب بانک مس��کن انتظار داريم در س��ال 96 فقط 
خريداران واقعي براي خريد مس��کن وارد بازار ش��وند و تحليل 
گران معتقدند که امس��ال بازار مس��کن رونق مي گيرد.وي با بيان 
اين که بايد سياس��ت ما تامين مس��کن نيازمندان واقعي در بازار 
باش��د، گفت: بايد تلاش کنيم که واحد هاي مس��کوني در کشور 
براي خريداران واقعي توليد شود و نبايد اجازه دهيم که سياست 
س��ودگرانه وارد سيس��تم مديريت شهري شده تا سبب کم شدن 

ظرفيت هاي زيستي ها شهر ها شود.
موانع اساسي دريافت وام ���160 ميليوني

به گزارش ايس��نا صندوق پس انداز مس��کن يکم )خانه اولي ها( 
18 خردادم��اه 1۳94 آغ��از به کار کرد. تا نيمه تيرماه 1۳96 تعداد 
کساني که براي استفاده از تسهيلات اين صندوق ثبت نام کرده اند 
حدود 188 هزار نفر بوده و اين در حالي اس��ت که تعداد وام هاي 
پرداخت شده تنها 10 هزار و ۲08 فقره بوده است. مدير امور طرح 
و برنامه بانک مس��کن، صرف زمان بيش��تر جهت انتخاب واحد 

مسکوني مناسب، آماده نبودن مابقي بهاي واحد مسکوني مورد 
نظر، منتظر ماندن براي فرا رسيدن زمان مناسب تر جهت خريد 
مل��ک، تعطي��لات نوروز، ايام انتخابات و ماه مبارک رمضان را از 
جمله دلايل موکول کردن استفاده از تسهيلات به آينده توسط 
متقاضيان دانسته است.افرادي که در اين صندوق سپرده گذاري 
مي کنند بعد از يک سال مي توانند به ميزان دو برابر سپرده خود 
تا سقف 40، 60 و 80 ميليون تومان از تسهيلات استفاده کنند. بر 
اساس آمار اعلامي بانک مسکن تعداد کساني که طي يک سال 
اخير به طور ماهيانه براي دريافت وام خانه اولي ها اقدام کرده اند 
به طور متوس��ط 1۲ هزار و 8۳4 فقره اس��ت که نس��بت به س��ال 
1۳95 حدود 1.۲ برابر و نسبت به سال 1۳94 به ميزان ۳.۲ برابر 
رشد دارد. يعني ميانگين تعداد ثبت نام ها در سال 1۳94 ماهيانه 
حدود 4000 نفر بوده و با اين حساب در طول سال 1۳95 تعداد 
واجدين شرايط دريافت وام حدود 48 هزار نفر بوده اند. در سال دوم 
با توجه به مراجعه ماهيانه حدود 10 هزار نفر، 1۲0 هزار نفر واجد 
شرايط دريافت وام بوده و اين يعني هم اکنون بيش از 100 هزار 

نفر مشمول دريافت تسهيلات هستند. البته بانک مسکن اعلام 
کرده که تعداد افراد حائز دريافت تسهيلات ۳4 هزار نفر است و 
با اينکه اين رقم با محاسبات جور در نمي آيد، اما بنا را بر صحت 
آن مي گذاريم. با اين حال سوال اصلي اينجاست که با وجود ۳4 
هزار نفر واجد ش��رايط چرا تعداد وام گيرندگان بيش از 10 هزار 
فقره نبوده است؟بررسي هاي ميداني نشان مي دهد الزام کردن 
دريافت کنندگان از س��وي ش��عبات براي معرفي ضامن دولتي، 
بالا بودن قيمت خانه نسبت به وام، ناتواني در تهيه مبلغ تکميلي 
براي خريد، اقس��اط بالا، ش��رط حداکثر 15 سال از تاريخ ساخت 
بنا و البته انتظار براي کاهش قيمت مسکن به عنوان سرعت گير 
دريافت وام عمل مي کند.عمده خانواده هاي متقاضي اين وام به 
دليل بنيه مالي پايين نمي توانند سقف مبلغ سپرده را تامين کنند 
و به همين دليل تسهيلات پرداختي به آنها قدرت پوشش دهي به 
مبلغ مسکن را ندارد. طبق اعلام بانک مرکزي هم اکنون متوسط 
قيمت مسکن در شهر تهران 4.5 ميليون تومان در هر متر مربع 
است و اين يعني يک زوج جوان براي خريد مسکن 60 متري بايد 

حدود ۲۷0 ميليون تومان بپردازد. حال آن که رقم تسهيلات )با 
فرض استفاده از سقف پرداختي( بيش از 160 ميليون تومان نيست.
با اين وجود بنا بر اظهار کارشناس مرکز ارتباط با مشتريان بانک، 
در صورتي که فرد متقاضي بتواند شعبه محل افتتاح حساب براي 
دريافت وام خانه اولي ها را با ارائه فيش حقوقي به عنوان مدرک 
احراز تمکن مالي متقاعد کند نيازي به معرفي ضامن معتبر و ارائه 
ضمانت نامه کسر از حقوق کارمندان دولت نيست، هر چند بنا بر 
تاکيد وي اين موضوع براساس تشخيص شعبه و در اختيار رئيس 
هر يک از شعب بانک است؛ به طوري که نحوه احراز هويت براي 
تضمين توانايي مالي متقاضي به منظور بازپرداخت اقساط ممکن 
است از شعبه اي به شعبه ديگر متفاوت باشد. اين رفتار هم اکنون 
علاوه بر ايجاد س��ردرگمي ميان متقاضيان و مشمولان دريافت 
تسهيلات، نشان دهنده نگاه سنتي به تسهيلات  ارزان قيمت خريد 
مسکن براي خانه اولي ها است.صندوق پس انداز مسکن يکم، 18 
خرداد سال 1۳94 با هدف احياي رژيم پس انداز در بين خانوارهاي 
متقاضي خريد مسکن )زوج هاي فاقد سابقه مالکيت يا همان خانه 
اولي ها( راه اندازي شد. ايجاد اين صندوق از جمله اقدامات مثبتي 
ب��ود ک��ه دولت يازدهم و بانک مس��کن انجام دادند؛ چرا که نرخ 
سود اين تسهيلات با ريزش تدريجي از حدود 14 درصد به 9.5 
درصد کاهش يافت و به همين دليل تقاضا براي سپرده گذاري 
افزايش پيدا کرد. اما انتظار مي رود در شرايطي که قيمت مسکن 
با وجود نرخ رش��د پايين تر نس��بت به تورم در حال نزديک ش��دن 
به قدرت خريد متقاضيان اس��ت، بانک ها از ايجاد بروکراس��ي و 
شرايط پيچيده خودداري کنند تا شايد بخشي از 490 هزار واحد 
مسکوني خالي شهر تهران بفروش برسد و تعدادي از خانواده ها 
از مستاجري رها شوند.به نظر مي رسد با وجود همه تمهيداتي که 
دولت و وزارت راه و شهرس��ازي براي اعطاي تس��هيلات و خانه 
دار کردن مردم اعمال مي کند هنوز هم برخي موانع در اين مسير 
وجود دارد که مسئولان بايستي پيش از هر اقدام ديگري زمينه 
برطرف ساختن اين موانع را فراهم آورند. موانع مورد نظر از اين 
قرارند : » الزام براي معرفي ضامن دولتي، بالا بودن قيمت خانه 
نس��بت به وام، ناتواني در تهيه مبلغ تکميلي براي خريد و البته 
انتظار براي کاهش قيمت مس��کن«. بر اين اس��اس بايد منتظر 
ماند و ديد که استقبال از وام 80، 1۲0 و 160 ميليوني مسکن از 
س��وي متقاضيان چگونه خواهد بود و اساس��ا متقاضي براي اين 

وام ها وجود خواهد داشت يا خير؟

در پی اقدامات جدید دولت در زمینه تسهیلات مسکن مطرح شد؛

اما و اگرهای وام 160 میلیونی

امضافروشي مختص تهران نیست تحقیق و تفحص از سازمان بنادر فعلا افتتاحي در پردیس انجام نمي شود
بنابر تصميم مديران ارش��د شهرس��تان 
پرديس، افتتاح بعضي واحدهاي مسکن 
مه��ر و راه هاي دسترس��ي به زماني که 
متعاقبا اعلام خواهد ش��د موکول ش��ده 
اس��ت.به گزارش ايسنا، در روزهاي اخير 

خبرهاي غيررسمي با اعلام جزيياتي از افتتاح عن قريب واحدهاي 
مسکن مهر پرديس در فاز 8 منتشر شد که هنوز از سوي شرکت 
عمران ش��هر جديد پرديس تاييد نش��ده است.شنيده ها حاکي از 
آن است که بنا به تصميمي که مديران ارشد شهرستان پرديس 
اتخاذ کرده اند افتتاح واحدهاي مسکن مهر، تونل سلام و راه هاي 
دسترسي فازهاي 5، 8، 9 و 11 به آزادراه تهران � پرديس و جاده 
قديم به زمان ديگري که مس��وولان شهرس��تان پرديس اعلام 

مي کنند با حضور مسوولان ارشد دولتي انجام مي شود.

رئيس کميس��يون عم��ران مجلس، از 
ورود کميس��يون متبوعش به بررس��ي 
موضوع واگذاري پروژه هاي س��ازمان 
بنادر خبر داد و گفت: تحقيق و تفحص 
از عملکرد س��ازمان بنادر پس از جلسه 

راي اعتماد وزرا، در اين کميس��يون انجام مي ش��ود. محمدرضا 
رضايي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به ارايه 
طرح تحقيق و تفحص از ش��رکت هاي زيرمجموعه س��ازمان 
بنادر و دريانوردي به کميسيون عمران مجلس، گفت: واگذاري 
پروژه هايي که از س��وي س��ازمان بنادر و دريانوردي انجام شده 
محور اين تفحص است.نماينده مردم جهرم در مجلس شوراي 
اس��لامي، افزود: اين طرح از س��وي هيات رئيسه به کميسيون 

عمران مجلس تقديم شده است.

عض��و کميس��يون عم��ران مجلس، 
ب��ا بيان اينکه امضا فروش��ي مختص 
تهران نيس��ت، گفت: مهندسان ناظر 
حکم نخ تس��بيح يا حلقه اصلي اجراي 
ساختمان هستند که تخلف در اجراي 

وظايف از سوي آن ها عمر ساختمان ها را دستخوش تغييرات 
بس��يار مي کند. س��يدابوالفضل موسوي بيوکي در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت، با انتقاد از برخي تخلفات در س��اخت و 
س��ازها، گفت: امضافروش��ي يکي از تخلفاتي است که به طور 
مس��تقيم با عمر س��ازه و اس��تحکام آن در ارتباط است.نماينده 
مردم يزد در مجلس شوراي اسلامي افزود: داشتن قوانين جامع 
و مانع، مجريان ذي صلاح و مهندسان طراح و مشاور از عناصر 

اوليه براي ساخت و ساز مستحکم در کشور است.

 دبير کانون سراسري انبوه سازان در واکنش به ادعاي 
معاون وزير راه و شهرس��ازي در خصوص بيراه رفتن 
انبوه س��ازان گفت: اگر انبوه سازان راه را اشتباه رفته اند 
اين مسئله ناشي از سياست گذاري و ريل گذاري غلط 
مس��ئولان بوده اس��ت. فرشيد پورحاجت در گفت وگو 
با خبرگزاري تس��نيم با بيان اين که تس��هيلات 1000 
ميليارد توماني برگرفته از قانون ساماندهي توليد مسکن 
است، اظهار کرد: بر اساس مجوزي که بانک مرکزي 
ب��ه بان��ک مس��کن داده، اين بانک از محل بازگش��ت 
وصولي اقس��اط طرح مسکن مهر براي بافت فرسوده 
و سکونتگاه هاي غيررسمي تسهيلاتي را به انبوه سازان 
پرداخت مي کند.وي با بيان اين که تسهيلات از کانال 
صندوق پس انداز يکم پرداخت مي شود،  افزود: در اين 
صندوق ها دولت يک کانال دريافت کرده که کساني که 
از دولت سوبسيد نگرفته اند از اين محل بتوانند شرايط 
خريد خانه مس��کن با قيمت مناس��ب براي آنها فراهم 

ش��ود.وي در عين حال با اش��اره به اين که در تعريف 
جدي��د، بان��ک مرکزي اعلام کرده انبوه س��ازان براي 
دريافت تس��هيلات بايد در بانک س��پرده گذاري کنند، 
تصري��ح کرد:  همکاران رغبتي به س��رمايه گذاري در 
اين صندوق ها ندارند، چون هيچ توليدکننده اي حاضر 
نيست به مدت يک سال 40 ميليون تومان پولش را در 

بانک سپرده گذاري کند.

انبوه سازان رغبتي به دريافت تسهيلات ندارند 
معاون مسکن و ساختمان وزير راه و شهرسازي به بيان 

برنامه دولت در بخش مسکن پرداخت. 
حامد مظاهريان معاون مسکن و ساختمان وزير راه و 
شهرسازي در مورد برنامه دولت دوازدهم براي پاسخ 
به نياز مسکن، گفت: برنامه اين وزارتخانه همان طرح 
جام��ع مس��کن اس��ت که در دول��ت يازدهم پي ريزي 
شد.وي در توضيح اين طرح گفت: اين طرح در درجه 
اول پرداخت وام صندوق پس انداز يکم به خانه اولي ها 

و اقشار کم درآمد است.
مظاه��ري منظ��ور از خانه اولي ه��ا را زوج هاي جواني 
دانس��ت که داراي ش��غل هستند و صاحب خانه نيستند 
و از طري��ق صن��دوق پس انداز يک��م با پس اندازي که 
انجام مي دهند توانايي آنها براي خريد خانه افزايش پيدا 
مي کند.معاون مسکن و ساختمان وزير راه و شهرسازي 
در مورد اين که سود وام هاي پرداختي زياد است، گفت: 
اين گونه نيست و 8 درصد سود در بافت هاي فرسوده و 

9.5 درصد در بقيه بافت ها سود تعلق مي گيرد.
وي در پاس��خ به اين س��ؤال که اگر اين طرح متعلق به 
خانه  اولي ها و افراد کم درآمد است، اما ميزان بازپرداخت 
آن در توانايي اين اقشار نيست، گفت: اين گونه نيست 
چرا که بازپرداخت آن در 1۲ سال و حداکثر ماهيانه 1.5 
ميليون در تهران است که اين ميزان اکنون اجاره بهاي 

خانه است.

طرح جامع مسکن اولويت دولت دوازدهم است 

جزئيات طرح شبکه سير همنام و تأثير آن بر ارتقاء ايمني مسافران 

جزئيات جديد در تخلف ٤0 ميلياردي در سازمان نظام مهندسی

معاون وزير راه و شهرسازي معتقد است، با اجراي طرح شبکه سير 
همنام و استقرار نظام ارزيابي، شرکت ها براي کسب امتياز بيشتر و 
جلوگيري از ثبت تخلفات و تصادفات به نام آنها به دنبال افزايش 

خدمات ايمني سفرها در شبکه سير خود خواهند بود. 
داود کش��اورزيان معاون وزير راه و شهرس��ازي و رئيس س��امان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي در خصوص شرايطي که باعث شد 
اين طرح در کش��ور اجرا ش��ود و ضوابطي که بايد بر اس��اس آن از 
سوي رانندگان و شرکت ها رعايت شود گفت: در طرح شبکه سير 
همنام ش��رکت ها و رانندگاني که مي خواهند در زمينه حمل ونقل 
مس��افر فعاليت کنند موظف هس��تند در يکي از شرکت هاي مادر 
نام نويسي و قرارداد منعقد کنند. ازاين رو ديگر رانندگان اتوبوس ها 
نمي توانند به اختيار خود و توافق با چند شرکت و تعاوني از شهري 
به شهر ديگر و ازآنجا به مقصد ديگر اقدام به جابجايي مسافر کنند.

وي افزود: همچنين رانندگان ديگر نمي توانند به اختيار خود براي 

جذب مسافر به تعاوني هاي موجود در پايانه ها مراجعه کنند. بلکه 
در طرح شبکه سير، آن ها طبق برنامه مشخص و معين از مسير و 
مقصدي که قرار است اقدام به جابجايي مسافر کنند از قبل آگاه 
هستند. ضمن اينکه طبق اين طرح شرکت ها بايد با رانندگان تحت 
طرح شبکه خود قرارداد معين و مشخصي امضا کنند که اين اقدام 
به منزله پذيرش و گزينش رانندگان از سوي شرکت ها مي شود و 
گواهي مي دهد که راننده از لحاظ فني، رفتاري، اخلاقي صلاحيت 
کافي دارد.به گفته کشاورزيان؛ اتوبوس ها نيز بايد براي برقراري 
سرويس در نقاط مختلف طبق قرارداد با شرکت ها ازنظر مشخصات 
فني مورد تائيد قرار گيرند تا از اين طريق ش��رکت ها بتوانند براي 
اتوبوس هاي خود صورت وضعيت صادر کنند. شاه بيت شبکه سير 

همنام اين است که رانندگان و اتوبوس ها فقط مي توانند در قالب 
يک قرار داد با يک ش��رکت به صورت واحد همکاري کنند و اگر 
تمايلي به ادامه همکاري با يکديگر را نداشتند، قرارداد خود را لغو 
و راننده براي ادامه همکاري با شرکت ديگري قرارداد منعقد کند.
معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به تأثير طرح شبکه سير همنام 
بر ارتقا ايمني بيان داش��ت: به دليل امکان ارزيابي ش��رکت و ثبت 
تصادفات اتوبوس، تأخير، تعجيل، نحوه عرضه بليت، ارتقا خدمات 
و صدور صورت وضعيت براي راننده و خودروي شناخته شده شاهد 
ارتقا ايمني خواهيم بود؛ زيرا تخلفات و تصادفات به نام شرکت ثبت 
مي شود و از اين بابت شرکت تلاش مي کند تا براي کسب رتبه بيشتر 

خدمات ايمني سفرها در شبکه سير خود را افزايش دهد.

ماجراي پرونده 40 ميلياردي س��ازمان نظام مهندس��ي، به صدور 
قرار وثيقه دو  ميلياردي براي رئيس و معاونان شعب بانک شهر 
رس��يد. البته ماجرا هنوز هم ختم به خير نش��ده و زواياي ديگري 

از تخلفات رونمايي شده است. 
رئيس سازمان نظام مهندسي استان تهران به تازگي با پرداختن 
ب��ه چگونگ��ي تخلف رخ داده، خبر داده اين س��ازمان از برخي از 
اعضاي هيئت مديره ششم سازمان نظام مهندسي هم شکايت 
عام کرده است. به نظر اين افراد، همان افرادي هستند که اکبر 
ترکان، رئيس سازمان نظام مهندسي کشور وقت، به آ نها اشاره 
ک��رده ب��ود. ت��رکان اين اتفاق را به اختلاس ش��بيه کرده بود و از 
دست داشتن مديران وقت سازمان نظام مهندسي در ماجرا خبر 
داده بود.به گزارش شرق ، حسين قربانخاني رئيس سازمان نظام 
مهندسي استان تهران اما ، اختلاس را رد مي کند و درباره آخرين 
وضعيت تخلفات مطرح ش��ده هيئت مديره دوره شش��م سازمان 
نظام مهندس��ي براي س��پرده گذاري 40 ميليارد توماني در بانک 
ش��هر مي گويد: بحث اختلاس درباره 40 ميليارد توماني که در 
دوره ششم هيئت مديره نظام مهندسي سپرده گذاري شد و دقيق 
نيس��ت؛ چراکه اختلاس در موضوعات دولتي مي تواند رخ دهد؛ 
بنابراي��ن در بخ��ش خصوصي مي توان��د خيانت در امانت ناميده 
ش��ود. وي مي افزايد: خيانت در امانت هم چند ش��رط دارد که در 
اينجا اصلا وجود ندارد. فردي در هيئت مديره دوره شش��م نظام 

مهندسي تهران اعلام کرد که اگر پول اين سازمان را در بانک شهر 
سپرده گذاري کنيد، اين بانک به شرکت هايي که در بافت فرسوده 
واحد مسکوني احداث کنند، وام مي دهد و به اين ترتيب هم براي 

مهندسان ايجاد اشتغال مي شود و هم به  نفع مردم است.
��� شيطنت با چک سفيد امضا

قربانخاني ادامه مي دهد: هيئت مديره نظام مهندسي ساختمان 
تهران هم به نيت خيرخواهانه 40 ميليارد تومان پول را در بانک 
شهر سپرده گذاري کرد؛ اما در زماني که اين مبلغ را مي خواستند 
سپرده گذاري کنند، شيطنتي انجام شد و يک فرم سفيد امضا در 
وثيقه اين پول هم گرفتند و شرکت »م« »ا« آمد روي سپرده هاي 
نظام مهندسي ساختمان وام گرفت. رئيس سازمان نظام مهندسي 
استان تهران تصريح مي کند: سازمان نظام مهندسي اقدام حقوقي 
دراين باره عليه بانک کرده است؛ چون بانک نمي توانسته اين کار 
را انجام دهد و قاضي هم حکم داده که نمي توانسته اند سفيد امضا 
بگيرند و سازمان بدون داشتن علم به اين موضوع اين کار را کرده 
اس��ت. البته س��ازمان نظام مهندسي هم شايد دراين باره خطايي 
انجام داده باش��د؛ اما به هرحال دادگاه حکم داده تا تعيين تکليف 
پرونده، اين 40 ميليارد تومان س��ر جاي خود بماند و ماهانه هم 

سود ۲0 درصدي خود را دريافت کنيم. 
��� بلوکه پول در بانک شهر

وي ادامه مي دهد: اين پول با مابقي پول هاي ما که در بانک هاست، 

تفاوتي ندارد. فقط نمي توانيم آن را جابه جا کنيم؛ اما سود آن را 
دريافت مي کنيم. بانک شهر هم اعلام مي کند تا زماني که آن 
شرکت )»م« »ا«( که وام گرفته، بازپرداخت را به اتمام نرساند، 

40 ميليارد تومان را بانک شهر نزد خود نگه خواهد داشت. 
��� بانک، ميزان وام را اعلام نمي کند

به گفته قربانخاني، يکي از مش��کلاتي که وجود دارد اين اس��ت 
که ما هنوز نتوانسته ايم از بانک شهر آمار بگيريم شرکت مزبور 

چه ميزان وام از بانک شهر گرفته است. 
وي ادامه مي دهد: دادگاه براي رئيس و معاون قبلي و دوره بعد 
يکي از ش��عب بانک ش��هر قرار وثيقه دو ميليارد توماني صادر 
کرده اس��ت و بانک ش��هر اين پول را نقدي واريز کرده اس��ت و 

اين افراد آزاد هستند. 
��� نامه دادگاه عليه اين بانک

قربانخاني تصريح مي کند: تعيين  تکليف اين پرونده در پروس��ه 
قضائي قرار دارد؛ اما پول ما وجود دارد و ماهانه هم س��ود آن را 
دريافت مي کنيم. ما کار را به اين نقطه رسانديم و دادگاه نامه زده 
است به بانک شهر که حق نداريد سپرده را به نفع خود ضبط کنيد.

قربانخاني در پاس��خ به اين س��ؤال که آيا از اعضاي هيئت مديره 
نظام مهندسي نيز شکايتي شده است، گفت: ما شکايت عام مطرح 
کرده ايم و دادگاه فعلا براي مديران شعبه قرار صادر کرده است.در 
بياني ديگر مي توان گفت، در هيئت مديره دوره ششم 40 ميليارد 

تومان از اموال سازمان نظام مهندسي به بانک سپرده شده که اين 
مبلغ، وثيقه دريافت تسهيلات براي يک شرکت خصوصي قرار 
گرفت.به همين دليل هيئت مديره دوره هفتم به رياست حبيب الله 
بيطرف و قربانخاني، رئيس کنوني نظام مهندسي، به دنبال اين 
هس��تند تا اين مبلغ 40 ميليارد تومان از بلوکه بانک ش��هر خارج 
شود. سال گذشته، اکبر ترکان در پي اعلام اين تخلف از سوي 
حامد مظاهريان، معاون وزير راه، اين اقدام را اختلاس خوانده بود 
که اين جمله با واکنش رئيس وقت نظام مهندسي تهران روبه رو 
شده بود. سعيد غفراني، درباره اظهارات ترکان گفته بود: »چنين 
چيزي صحت ندارد. پولي در بانک س��پرده گذاري ش��ده و بانک 
سود آن را مي دهد و نه پولي گم شده و نه اينکه سوء استفاده اي 
صورت گرفته اس��ت«.غفراني در واکنش به اين موضوع که در 
هفته هاي اخير برخي معاونان وزير راه و شهرسازي از بروز تخلف 
40 ميلي��ارد تومان��ي مي گويند، اف��زود: »هيچ تخلفي در اين باره 
صورت نگرفته است، سال 9۳،40 ميليارد تومان در بانک شهر 
س��پرده گذاري ش��د که اين بانک هم ماهانه به طور منظم حدود 
دو ميليارد تومان سود آن را پرداخت کرده است«. البته اين گفته 
او از سوي مقام قضائي رد شد و تخلف صورت گرفته نيز به تأييد 
رسيد. اکنون مسئولان نظام مهندسي تهران به دنبال آزادکردن 
پول بلوکه شده در بانک شهر همراه با برخورد قضائي با متخلفان 

در اين پرونده هستند.


